
مديرعامل شركت آبفاى تربت حيدريه خبر داد؛
اجراى 8 پروژه بزرگ در حوزه آبفا در 

شهرستان تربت حيدريه

تربت حيدريه ـ مديرعامل شركت آبفاى تربت حيدريه از اجراى 8 
پروژه بزرگ در حوزه آب اين شهرستان خبر داد. عليرضا عباسى در 
گفتگو با خبرنگار مهر، در خصوص پروژه هاى فعال اين شهرســتان 
اظهار كرد: پروژه بزرگ آبرســانى به شهر تربت حيدريه در منطقه 
جعفرآباد، پروژه اصلاح شــبكه كامل روستاى باغ ميان، پروژه زون 
بندى شبكه توزيع بلوار بهشتى در حال اجراست. مديرعامل شركت 
آبفاى تربت حيدريه افزود: 2 حلقه چاه آب شــرب شهر كدكن در 
ايام نوروز حفــر و وارد مدار بهره بردارى شــد. وى در ادامه گفت: 
پيمانكار پروژه كيفى ســازى آب شهر رباط سنگ در هفته قبل از 
محل اجراى پروژه بازديد كرد و اين پروژه به زودى عملياتى خواهد 
شد. عباســى از ابلاغ قرارداد تكميل تصفيه خانه فاضلاب شماره 2 
شهر تربت حيدريه و پيگيرى اجراى شبكه برق و آبرسانى به تصفيه 

خانه فاضلاب شماره 2 شهر تربت حيدريه خبر داد.
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رئيس جمهور انسجام، وحدت و هماهنگى اجزاى مختلف كشور را پيش شرط توسعه و تعالى دانست و بر اهتمام جدى دولت براى اجراى رهنمودهاى اخير 
رهبر معظم انقلاب در اين حوزه تاكيد كرد. به گزارش خبرگزارى مهر، حجت الاسلام سيد ابراهيم رئيسى صبح امروز چهارشنبه در جلسه هيئت دولت با 
اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب اسلامى در خطبه هاى نماز عيد سعيد فطر درباره اهميت تعامل و هماهنگى قواى سه گانه گفت: همدلى و هماهنگى نه 
فقط در ميان قواى سه گانه كه بايد در تمام سطوح و اجزاى نظام حكمرانى كشور سرلوحه عمل قرار گيرد. رئيس جمهور با تاكيد مضاعف بر اهميت همگرايى 
و هم افزايى در ســطح قوه مجريه، افزود: وجود تفاوت نظر در ســطوح كارشناسى امرى طبيعى است اما اين نظرات در موضوعات مختلف بايد در جلسات 
تخصصى مطرح شود و پس از مباحثات و گفتگوهاى نخبگانى، نهايتاً در حوزه تصميم سازى و اجرا، شاهد اجماع و اتفاق نظر باشيم و آنچه به عنوان نتيجه 

نهايى و در عمل در معرض نگاه و قضاوت مردم قرار مى گيرد، بايد نشان دهنده وحدت اجزا و انسجام تصميمات كليت قوه مجريه باشد.
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رئيسى در جلسه هيئت دولت:
همدلى و هماهنگى بايد در تمام سطوح نظام سرلوحه عمل باشد
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يك شهر پر از خالى!

وجــود 110 هزار خانه خالى فقط در دو محدوده  شــرقى و غربى 
تهران از سه پديده ى ركودزا در بازار مسكن پايتخت حكايت دارد؛ 
چهار پنجم واحدهاى ســاخته شده در شهر جديد پرديس، خالى 
از سكنه اســت و بعضى افراد در پرديس 100 و حتى 200 واحد 
مسكونى دارند. به گزارش ايسنا، آمارى تأمل برانگيز كه روز گذشته 
مديركل راه و شهرسازى استان تهران اعلام كرد حبس سرمايه ها 
در بازار املاك را به تصوير مى كشد. بنا به گفته ى خليل محبت خواه 
تعــداد 65 هزار خانه خالى در پرديــس، 45 هزار خانه خالى و در 
حال ساخت در منطقه 22 تهران و 10 هزار خانه خالى در املاك 
ادارات و ارگان ها در سطح شهر تهران و شهرهاى استان وجود دارد.

با توجه به احداث 82 هزار واحد مسكن مهر در شهر جديد پرديس، 
چهار پنجم آپارتمان هاى ســاخته شده در اين شهر خالى از سكنه 
اســت. بعضى افراد در پرديس 100 و حتى 200 واحد مســكونى 
دارند. بخر و بفروش ها در شــرق، شمال و غرب پايتخت با احتكار 
املاك از خلاء ماليات در بخش مســكن ســود مى برند و در اين 
شرايط عدم برنامه ريزى سازندگان در جهت ايجاد تناسب عرضه و 
تقاضا و پايين بودن توان تقاضاى مصرفى، سرمايه هاى سازندگان را 
به چاله ى ركود كشانده است.مسكن؛ جذاب ترين بازار براى دلالان!

بررسى ها نشان مى دهد دســت كم هفت عامل، تزريق واحدهاى 
ميان متراژ و كوچك متراژ متناســب با قدرت خريد اقشار ميانى و 
پايين در شهر تهران را دچار اختلال كرده است. نوسانات اقتصادى، 
نبود چشم انداز روشن از بازده سرمايه در بخش ساخت و ساز، نبود 
برنامه ى شناخت بازار توسط سازندگان، پايين بودن توان متقاضيان 
مصرفى، نظام بانكى ناكارآمد، ورود بانك ها و دستگاه ها به حوزه ى 
ســاخت و ســاز و خلاء ابزارهاى تامين مالى بــراى تقويت بخش 
خصوصى، بازار مســكن را دچار مشكلاتى كرده است. مطابق آمار 
ســال 1395 تعداد 500 هزار خانه خالى در اســتان تهران وجود 
داشته كه با تكميل واحدهاى مسكن مهر، اضافه شدن آپارتمان هاى 
خالى در نيمه شــمالى شــهر تهران و ركود معاملات ممكن است 
در حال حاضر اين تعداد افزايش يافته باشــد. بخش قابل توجهى 
از خانه هاى خالى در شــهر جديد پرديــس و منطقه 22 در غرب 
پايتخت اســت. عمده واحدهاى پرديس بيش از 80 متر و منطقه 
22 بيش از 100 متر مربع مســاحت دارند كه متقاضى خانه اولى، 
كم برخوردار و حتى اقشار ميانى قدرت خريد آنها را ندارند. در شهر 
جديد پرديس از سال 1391 برنامه احداث 82 هزار واحد مسكونى 
براى اقشــار پايين جامعه با آورده اوليــه حدود 25 ميليون تومان 
كليد خورد. اما خيمه ى سفته بازان در پرديس، ماهيت بازار مسكن 
اين شــهر را از حالت مصرفى به سرمايه اى كشاند. در حال حاضر 
نرخ هاى پيشــنهادى آپارتمان در پرديس حدود 3 ميليارد تومان 
است. اشاره محبت خواه به قانون ماليات بر خانه هاى خالى مصوب 
آذرماه 1399 اســت كه هنوز آن طور كه بايد و شايد قابليت اجرا 
نيافته است. در 9 ماهه ابتداى سال گذشته تنها يك ميليارد و 525 
ميليون تومان از اين محل به دســت آمد. قرار است دولت در سال 
جارى 2000 ميليارد تومــان از محل ماليات خانه هاى خالى اخذ 
كند. حدود 65 درصد واحدهاى عرضه شــده به بازار مسكن شهر 
تهران را خانه هاى با متراژ بيش از 100 متر تشــكيل مى دهند؛ در 
حالى كه سهم اين گروه متراژى از معاملات قطعى فقط  25 درصد 
اســت. در واقع از يك طرف با عدم ديدار عرضه و تقاضا و از طرف 
ديگر با حبس نقدينگى در املاك بزرگ متراژ مواجهيم. جهش هاى 
ادوارى قيمت مسكن و قابليت همترازى آن با تورم عمومى در كنار 
بى توجهى به پايه هاى مالياتى در بخش املاك، بازار مسكن پايتخت 

را به بازارى جذاب براى احتكار سرمايه ها تبديل كرده است.

سـرمقـاله

شاه كليد نجات مستاجران بهبود اقتصاد كلان است

كارشناس اقتصاد مسكن اظهار داشت: كشور گرفتار يك وضعيت حادى است و قفل شدگى در تمام 
ابعاد كشــور و اقتصاد از جمله بازار مســكن و اجاره ديده مى شود و مشهود است، در اين شرايط چه 
راهكارى مى تواند مستاجران را نجات دهد؟ فردين يزدانى در گفت وگو با خبرنگار اقتصادى ايلنا درباره 
راهكارهاى كمك به مســتاجران از جمله افزايش عرضه مســكن يا افزايش سقف وام وديعه، تمديد 
قرارداد اجاره و ... اظهار داشت: واقعيت اين است كه هيچ يك از راهكارهايى مانند افزايش سقف وام 
وديعه يا وعده افزايش توليد مســكن و افزايش عرضه، هيچ كمكى به تقاضا و نياز امروز مســتاجران 
نمى كند. وى با تاكيد بر اينكه وضعيت اقتصادى كشورمان ترسناك است، ادامه داد: كشور گرفتار يك 
وضعيت حادى اســت و قفل شدگى در تمام ابعاد كشور و اقتصاد از جمله بازار مسكن و اجاره ديده 
مى شــود و مشهود است، در اين شــرايط چه راهكارى مى تواند مستاجران را نجات دهد؟ وى درباره 
افزايش جمعيت مستاجران در ســال هاى گذشته و ادعاى عده اى مبنى بر اينكه عدم توليد مسكن 
در دولت گذشــته باعث افزايش جمعيت مســتاجران شده، گفت: اين ادعاى درستى نيست،  در يك 
فرايندى به ويژه از سال 97 به بعد كه درآمد واقعى خانوار كاهش پيدا كرد. بنابراين قدرت ورود به بازار 
مسكن بين مردم و متقاضيان كم شد. اين كارشناس اقتصاد مسكن افزود: در اين سال ها عرضه مسكن 
از لحاظ توليد متناسب تقاضا بود اما از لحاظ قيمت فاصله زيادى با قدرت خريد و نياز واقعى داشت. 
بخشى از اقشار مرفه كه درآمد مكفى دارند، براى حفظ ارزش پول، به دارايى مختلف از جمله مسكن 
رو آوردند. همين تبديل پول به دارايى براى حفظ ارزش پول تورمى را ايجاد مى كند. البته كه مردم 
مقصر نيســتند، مقصر شرايطى است كه به جاى اينكه پول را به سمت توليد كالا و خدمات هدايت 
كند، به سمت دارايى ها روانه مى  كند. يزدانى با بيان اينكه در اين شرايط در حالى كه قيمت افزايش 
پيدا كرده، درآمد خانوار هم كاهش پيدا كرده اســت، تاكيد كرد: نتيجه و برآيند اين دو اين بوده كه 
قدرت ورود به بازار ملكى هر روز كمتر مى شود و با كاهش آن، ورود به بازار اجاره افزايش پيدا كرده 
و تقاضا براى ملك اســتيجارى بالا مى رود. بنابراين نتيجه آن شده كه امروز بيشتر از نصف جمعيت 
تهران مستاجر هستند. وى گفت: از آنجايى كه قيمت ها همچنان در حال صعود است،  نمى توان منافع 
حاصل از اين دارايى را در يك ســطح پايين فريز كرد. بايد يك تناسبى ايجاد شود كه متاسفانه اين 

تناسب باعث افزايش اجاره بها مى شود.
اين كارشــناس اقتصاد مسكن درباره اثرگذارى افزايش وام وديعه مسكن در بازار اجاره اظهار داشت: 
واقعيت اين اســت كه اثرگذارى افزايش وام وديعه براى بهبود شرايط مستاجران بسيار كم است. هر 
چند شــايد افزايش سقف وام مستاجران اثر تورمى نداشته باشد اما با توجه به قيمت ها افزايش رقم 
وام، در واقع مســابقه اى بين قيمت ها و وام خواهد شــد. از انجايى كه جريان عمومى تورم در كشور 
وجود دارد، هر چند كه ســقف وام وديعه مسكن را بالا مى برند اما از سوى ديگر نرخ اجاره هم تحت 
تاثير اقتصاد كلان كشــور بالا مى رود و در نتيجه وام وديعه با افزايش سقف هم جوابگو نخواهد بود. 
وى ادامه داد: نكته مهم اين است كه با آب شدن درآمد خانوار، بازپرداخت اين وام به سيستم بانكى 
كشور هم سخت مى شود و در بخش بانكى هم مشكلاتى را ايجاد مى كند. يزدانى تاكيد كرد: شاه كليد 
رفع مشــكل مستاجران و نجات آنها و بازار مســكن و اجاره، اقتصاد كلان كشور است و تا زمانى كه 
روابط با دنياى خارج عادى نشود و تحريم ها رفع نشود، رشد اقتصادى به سطح نرمال نرسد و درآمد 
خانوار حركت نكند، هيچ راهكار درون بخشى جواب نخواهد داد. اين كارشناس اقتصاد مسكن گفت: 
هر چند كشورهايى وجود دارد كه با ساز و كار و اقداماتى بحران مسكن و بازار اجاره را رفع كرده اند 
اما از آنجايى كه اقتصاد ايران و شرايط كشورمان، ديگر شبيه به هيچ كشورى نيست نمى توان از آن 
كشــورها الگو بردارى كرد. اگر شرايط در ايران نرمال بود و اگر دهه 80 و 90 بوديم، مى توانستيم از 
الگوهاى خارجى استفاده كنيم و راهكار آن اجراى مدل مسكن اجتماعى بود اما همين الگو با توجه به 
مخارج دولت و كشور ديگر امكان اجرايى ندارد و اساسا دولت اولويت هاى ديگرى غير از رفع نيازهاى 

مردم دارد و بودجه كشور را بايد صرف پوشاندن ساير مخارج صرف كند.

مديرعامل شــركت نفــت و گاز اروندان گفت: 
ميدان هــاى نفتى آزادگان شــمالى و يادآوران 
تأمين كننده خوراك گام نخست طرح پالايش 

فــارس (ان جى ال  گاز هويــزه خليج 
گــزارش  بود.بــه  خواهنــد   (3200
خبرگــزارى مهر به نقل از وزارت نفت، 
عبــداالله عــذارى اهوازى اعــلام كرد: 
به منظور جلوگيرى از سوختن گازهاى 
ارسالى به مشــعل حاصل از فرآورش 
نفت ميدان هــاى منطقه غرب كارون، 
همچنين حفظ محيط زيست و توليد 
محصولات بــا ارزش بالا، پالايشــگاه 
گاز هويزه خليج فارس كه قرار اســت 

طى دومين سفر اســتانى سيدابراهيم رئيسى، 
رئيس جمهورى به خوزســتان (هفتم و هشتم 
ارديبهشت ماه 1402) بهره بردارى رسمى برسد، 
طراحى و ســاخته شــد. وى با بيان اينكه گام 
نخست كارخانه گاز و گاز مايع 3200 (پالايشگاه 
گاز هويزه خليج فارس) داراى ظرفيت اســمى 
250 ميليون فوت مكعب گاز ظرفيت اســمى 
دارد، ادامه داد: با راه اندازى فاز دوم اين كارخانه، 
ظرفيت اسمى آن به 500 ميليون فوت مكعب 
گاز در روز افزايش مى يابد. مديرعامل شــركت 
نفت و گاز اروندان تصريــح كرد: اين در حالى 

اســت كه فعلاً ميدان نفتى آزادگان شمالى 30 
ميليون فوت مكعــب گاز و ميدان يادآوران 85 
ميليون فوت مكعــب گاز اين كارخانه را تأمين 

مى كنــد. عذارى اهوازى گفت: علاوه بر آزادگان 
شــمالى و يادآوران، ميدان هاى نفتى آزادگان 
جنوبى، ســپهر، جفير، دارخوين، ياران و � نيز 
به مــرور تأمين كننده خوراك مــورد نياز اين 
كارخانه خواهند بود. به گفته وى، اين ميدان ها 
در گستره فعاليت شــركت نفت و گاز اروندان 
قرار دارند. مديرعامل شركت نفت و گاز اروندان 
همچنين يادآورشــد: در آينده با راه اندازى فاز 
دوم كارخانه ان جى ال 3200 يا همان كارخانه 
پالايش گاز هويزه خليج فارس تمامى گازهاى 
مشــعل در منطقه غرب كارون جمع آورى و به 

توليداتــى با ارزش افزوده بســيار بالاتر تبديل 
خواهد شد. بر اساس اين گزارش، پروژه احداث 
كارخانه پالايش گاز و گاز مايع 3200 در جنوب 
غربى شهر اهواز و غرب رودخانه كارون 
به منظــور جمع آورى گازهاى مشــعل 
حاصــل از فرآورش نفــت ميدان هاى 
حوزه غرب كارون است. محل اين پروژه 
جنوب حوزه نفتى جفير و شمال حوزه 
نفتى يــادآوران واقع در 60 كيلومترى 
جنوب هويزه در غرب خوزستان است. 
با بهره بــردارى از فاز اول پروژه ظرفيت 
اسمى اين پالايشــگاه به 250 ميليون 
فوت مكعب در روز مى رســد، همچنين 
با راه انــدازى فاز دوم آن، ظرفيت اســمى اين 
پالايشــگاه به 500 ميليــون فوت مكعب گاز 
در روز افزايــش مى يابد. هــدف از احداث اين 
مجتمع تأمين خوراك مجتمع هاى پتروشيمى 
مســتقر در بندر امام خمينــى (ره) در جنوب 
خوزستان است كه افزون بر اين، گازهاى سبك 
و تصفيه شــده براى تأمين گاز كشور به شبكه 
سراسرى گاز ارسال مى شود. همچنين گوگرد 
گرانول شده نيز از توليدات كارخانه خواهد بود 
كه مى تواند در صنايع شــيميايى و كشاورزى 

استفاده شود.

تامين خوراكNGL3200 از ميدان هاى نفتى آزادگان شمالى و يادآوران

مديرعامل شــركت بهره بــردارى نفت و گاز آغاجــارى از راه اندازى طرح 
افزايش 20 هزار بشــكه اى ظرفيت واحد فرآورش نفت ميدان رامشــير و 
رســيدن آن به رقم 75 هزار بشكه در روز خبر داد. به گزارش خبرگزارى 
مهر به نقل از شــركت بهره بردارى نفت و گاز آغاجــارى، جواد تقى زاده 
گفت: افزايش ظرفيت توليد نفت از اهداف و سياســت هاى دولت انقلابى 
سيزدهم به شمار مى آيد و براى اين منظور فعاليت هاى گسترده اى در سطح 
شــركت نفت و گاز آغاجارى براى تحقق اين هدف انجام شد. وى تصريح 
كرد: با توجه به پيشــرفت كند اجراى بخش روسطحى پروژه نگهداشت 
و افزايش توليد 27 مخزن و پيشــرفت در بخش زيرســطحى با حفارى و 
راه اندازى چاه هاى تازه در اين ميدان و كمبود ظرفيت نفت نمكى در واحد 
بهره بردارى رامشير، افزايش ظرفيت فرآورشــى روزانه 20 هزار بشكه اى 
نفت محقق شــد و ظرفيت فرآورش نفت نمكى از 15 به 35 هزار بشكه 
در روز و مجمــوع ظرفيت فرآورش نفت در اين ميدان از روزانه 55 به 75 
هزار بشكه رسيد. مديرعامل شركت بهره بردارى نفت و گاز آغاجارى افزود: 
در اين پروژه طراحى و انجام مطالعات فنى و مهندسى، نصب فوندانسيون، 
تهيه تفكيك گر، شيرآلات، قطعات مورد نياز و انجام اصلاحيه هاى متعدد 
فرآيندى روى خطوط لوله نفت و گاز در واحد بهره بردارى رامشير، با اتكا 

به توان داخل و با استفاده از منابع و امكانات موجود و بدون برون سپارى در 
مدت 70 روز با تلاش شبانه روزى مجموعه كاركنان اين شركت محقق شد.

تقى زاده گفت: با راه اندازى چاه شــماره 27 در شــهريورماه 1401 و چاه 
شــماره 31 ميدان نفتى رامشــير در روزهاى اخيــر در مجموع روزانه 4 
هزار بشــكه به توليد ميدان رامشير افزوده شــد كه سهمى قابل توجه از 
هدف افزايش توليد از طرح هاى عمليات محور افزايش و نگه داشت توليد 
ميدان هاى منتســب به شركت ملى مناطق نفت خيز جنوب محقق شد. 
نفت توليدى ميدان رامشير از نوع سنگين است كه هم اكنون با 23 حلقه 
چاه فعال دو مجموعه فرآورش نفت نمكى و شيرين دارد كه نفت شيرين 
به پالايشــگاه آبادان و نفت نمكى براى شيرين سازى به واحد نمك زدايى 
رگ سفيد يك ارسال مى شــود. مديرعامل شركت بهره بردارى نفت و گاز 
آغاجارى در پايان گفت: با توجه به كمبود فضا در واحد بهره بردارى رامشير 
و مشــترك بودن خطوط لوله، تعــدادى از چاه ها و متصل نبودن خطوط 
لوله جريانى چاه هاى حفارى جديد، پيشنهاد احداث چندراهه جديد (40 
رشــته) و احداث چندراهه مرحله دوم (براى توليد از چاه هاى كم فشــار 
اين ميدان) ارائه شــد كه اين پروژه نيز از سوى كاركنان توانمند شركت 

آغاجارى در حال انجام است.

مديرعامل شركت بهره بردارى نفت و گاز آغاجارى؛

ظرفيت فرآورش نفت ميدان رامشير به 75 هزار بشكه رسيد

تاسيس نيروگاه خورشيدى 600 مگاواتى

ايران بيست و يكمين كشور 
موتورى جهان شناخته شد

ساخت واحد تبخير كلر مايع پتروشيمى آبادان آغاز شد

ايران ازنظر تعداد خودرو هاى فعال در رتبه 21 جهان و ازنظر سرانه برخوردارى از خودرو در رتبه 48 جهان قرار 
گرفته اســت.به گزارش ايبِنا، سازمان بين المللى ســازندگان وسايل نقليه موتورى در جديدترين گزارش خود از 
تردد يك ميليارد و 590 ميليون خودرو سوارى و تجارى در جهان خبر داده است. بر اساس گزارش اين موسسه 
بين المللى كه بر پايه آمار سال 2020 تهيه شده است طى سال هاى 2015 تا 2020 تعداد خودرو هاى فعال در 

جهان 4 درصد رشد كرده است. 

ورود شوراى رقابت به تعرفه هاى تاكسى اينترنتى 

جزييات نحوه تعيين تعرفه گازتاسيس نيروگاه خورشيدى 600 مگاواتى
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گزيده خبر

جلسه استيضاح وزير صمت يكشنبه هفته آينده برگزار مى شود

عضو هيئت رئيســه مجلس شوراى اســلامى گفت: قرار است روز يكشنبه 
هفته آينده جلسه استيضاح وزير صنعت، معدن و تجارت در صحن مجلس 
برگزار شود. حسينعلى حاجى دليگانى در گفتگو با خبرنگار مهر، درباره زمان 
برگزارى جلسه استيضاح ســيد رضا فاطمى امين، اظهار داشت: بر اساس 
قانون وزير فرصت 10 روز دارد تا براى پاســخگويى به سوالات نمايندگان 
متقاضى اســتيضاح آماده شــود و در مجلس حضور يابد. وى بيان كرد: بر 
اين اســاس روز يكشنبه هفته آينده (دهم ارديبهشت ماه) جلسه استيضاح 
وزير صمت در صحن مجلس برگزار خواهد شــد. اگر اين جلسه بيش از 4 
ساعت ادامه يابد، اين جلسه در نوبت عصر هم ادامه پيدا خواهد كرد و جلسه 
مجلس دوشيفته مى شــود. عضو هيئت رئيسه مجلس شوراى اسلامى در 
پاسخ به سوالى مبنى بر اينكه آيا رئيس جمهور هم در جلسه استيضاح وزير 
صمت حضور مى يابد، تصريح كرد: هنوز مشــخص نيست كه رئيس جمهور 

براى دفاع از وزير در مجلس حضور مى يابد يا خير.

سالك:

 تامين مشاركت مطلوب مردم به افزايش اعتماد عمومى نيازمند است
عضو جامعه روحانيت مبارز گفت: براى تامين مشاركت مطلوب 
مردم در انتخابات بايد بسترهايى كه سبب كاهش اعتماد جامعه 
شده است، به سمت برچيده شدن حركت كند تا از سوى دشمنان 
به عنوان زمينه هايى جهت موج ســوارى مورد سوءاســتفاده قرار 
نگيرد.حجت الاســلام و المسلمين احمد ســالك در گفت وگو با 
ايســنا، با اشاره به ملزومات برگزارى انتخاباتى با مشاركت بالا در 
اســفندماه سال جارى اظهار كرد: براى برگزارى پرشور انتخابات 
بايد به چهار معيارى كه رهبرى انقلاب اعلام كردند توجه داشت، 
يعنى تامين ســلامت، امنيت، مشــاركت و رقابت كه اجراشدن 
هركدام از اين موارد به الزاماتى بســتگى دارد. تامين ســلامت 
انتخابات به موضوع اصلاح قوانينى بستگى دارد كه در مجلس در 
حال انجام است و بايد به گونه اى پيش رود كه زمينه كافى براى 
مشاركت مردم را ايجاد كند. وى افزود: تامين امنيت انتخابات به 
اين بستگى دارد كه اعضاى دســتگاه ها و نهادهاى مختلفى كه 
در اين امر دخيل هســتند و در مناصب حضور دارند با دلسوزى 
و شــفقت كارى كنند كه براى حضــور در انتخابات آرامش لازم 
تامين شود و رسانه هاى گروهى مختلف و صداوسيما اين آرامش 
را براى حضور مردم فراهم ســازند كه البته انجام اين امر هم به 
مســائل مختلفى برمى گردد.عضو جامعــه روحانيت مبارز ادامه 
داد:  براى تامين مشاركت مردم بايد بسترهايى كه سبب كاهش 
اعتماد جامعه شده است، به ســمت برچيده شدن حركت كند؛ 
مسائلى همچون گرانى، تورم و مشكل مسكن كه مى تواند از سوى 

دشمنان به عنوان زمينه هايى جهت موج سوارى مورد سوءاستفاده 
قرار گيرد تا با اين ترفند كليت انتخابات را زير سئوال ببرند كه چه 
فايده اى دارد مردم راى بدهند و پاى صندوق بروند. قواى سه گانه 
وظيفه دارند در فرصت باقيمانده تا انتخابات در هماهنگى بيشتر 

با يكديگر در مســير رفع اين مشــكلات گام بردارند تا انتخابات 
در شــرايط آرامش ذهنى جامعه و همراه با اعتماد ملى روزافزون 
برگزار شود.سالك با تاكيد بر اين كه «در زمينه معيار رقابت لازم 
اســت از دوقطبى كردن جامعه به شدت پرهيز كرد»، گفت: اين 

امرى است كه اخيراً نيز رهبرى انقلاب در ديدار با دانشجويان به 
آن اشاره كردند. بايد بدانيم كه دميدن در تنور دوقطبى سازى نه 
تنها رقابت را تحت الشعاع قرار مى دهد كه مشاركت مردم را هم 
زير سئوال مى برد؛ بنابراين نيازمنديم كه زمينه هايى براى افزايش 
انگيزه مردم نســبت به حضور در انتخابات فراهم كنيم تا مانند 
روز قدس و 22 بهمن شــرايطى ايجاد شود كه مشاركت مردم را 
تقويت كند. اين نماينده سابق مجلس با اشاره به وظايف شوراى 
نگهبان در كمك كردن به افزايش مشاركت در انتخابات، تصريح 
كرد: افزايش مشــاركت نيازمند توجه به امر شايسته سالارى هم 
هست و شــوراى نگهبان هم در اين زمينه نقش دارد و مى تواند 
به افرادى كه شايســتگى دارند اما بــه بهانه هايى از صحنه كنار 
مى روند، طورى نگاه كند كه اين مسئله هم به نحو مطلوب حل 
شود. خوشبختانه به نظر مى رسد آمادگى و زمينه سازى هم براى 
اين مهم انجام شده است.عضو جامعه روحانيت مبارز با تاكيد بر 
اين كه «بايد جلوى تزريق نااميدى نسبت به انتخابات را گرفت»، 
گفت: تزريق نااميدى چه از ناحيه بيگانگان باشــد و چه از ناحيه 
برخــى جريانات داخلى بايد به جد جلــوى آن را گرفت. يكى از 
نقشه ها و برنامه هاى اصلى دشمن همين است كه اساساً توجه به 
انتخابات و دغدغه مندى نسبت به آن را در جامعه از ميان بردارد. 
در همين زمينه اســت كه نيازمنديم با كمك رسانه هاى ارتباط 

جمعى و به ويژه صداوسيما با اين نقشه مقابله كنيم.

وزير ارتباطات گفت: وزارت ارتباطات بر ضوابطى كه وضع كرده كاملا نظارت دارد و به هيچ وجه احدى حق دسترســى 
به اطلاعات مردم در پيام رســان هاى داخلى را ندارد. خيال مردم عزيز راحت باشــد. به گزارش ايسنا، عيسى زارع پور در 
حاشيه جلسه امروز هيئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار كرد: فتواى مقام معظم رهبرى و قانون هر دو تصريح مى كند 
كه اطلاعات مردم در فضاى مجازى جزو حريم خصوصى محسوب مى شود دسترسى به آن هم قانونا و هم شرعا اشكال 
دارد. وزارت ارتباطات بر ضوابطى كه وضع كرده كاملا نظارت دارد و به هيچ وجه احدى حق دسترسى به اطلاعات مردم 
در پيام رســان هاى داخلى را ندارد. خيال مردم عزيز راحت باشد. وى افزود: شائبه اى مطرح شد كه اتصال پيام رسان هاى 
ايرانى به يكديگر به حريم خصوصى و رقابت در پيام رسان ها ضربه مى زند. اين كار جهت گيرى كلى در فضاى بازار ديجيتال 
جهانى است و باعث افزايش رقابت مى شود. دنيا دارد به اين سمت حركت مى كند. وزير ارتباطات يادآور شد: قانون بازار 
ديجيتال اتحاديه اروپا كه روحش رفع انحصار اســت، تمام پيام رســان هاى اروپايى را از اول ژانويه 2024 مكلف به ارائه 
اتصال متقابل پيام رسان هاست. جرايم بسيار سختى هم براى اجرانشدن اين قانون وضع شده است. مايه افتخار است كه 

در جمهورى اسلامى ايران هم اين اتفاق افتاد.

آيت االله سليمانى نماينده سابق ولى فقيه در سيستان و بلوچستان امروز در بابلسر هدف سوء قصد قرار گرفت. به گزارش 
ايلنا، شنيده ها حاكى از آن است كه دقايقى قبل آيت االله عباسعلى سليمانى نماينده سابق ولى فقيه در استان سيستان 
و بلوچستان و كاشان امروز چهارشنبه 6 ارديبهشت 1402 در بابلسر هدف سوء قصد قرار گرفت. يكى از شاهدان عينى 
مى گويد: آيت االله ســليمانى در بانك ملى نشســته بود كه فرد ضارب اسلحه نگهبان بانك را گرفته و به رگبار بسته 
است كه متأسفانه آيت االله سليمانى به شهادت رسيد و سه نفر ديگر مجروح شده اند. ضارب از سوى نيروهاى امنيتى 

دستگير شده است.

زارع پور در حاشيه جلسه دولت مطرح كرد

آيت االله سليمانى به شهادت رسيد و 3 نفر احدى حق دسترسى به اطلاعات مردم را ندارد
ديگر مجروح شده اند
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گزيده خبر

رييس جمهور در جلسه هيئت دولت:

اقدامات بانك مركزى براى جلوگيرى از 
اضافه برداشت بانك ها با جديت دنبال شود

رئيــس جمهور انســجام، وحــدت و هماهنگى اجزاى مختلف كشــور را 
پيش شرط توسعه و تعالى دانست.به گزارش ايبِنا، آيت االله دكتر سيد ابراهيم 
رئيســى صبح امروز چهارشنبه در جلســه هيئت دولت با اشاره به سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامى در خطبه هاى نماز عيد سعيد فطر درباره اهميت 
تعامل و هماهنگى قواى سه گانه گفت: همدلى و هماهنگى نه فقط در ميان 
قواى سه گانه كه بايد در تمام سطوح و اجزاى نظام حكمرانى كشور سرلوحه 
عمــل قرار گيرد. رئيــس جمهور با تاكيد مضاعف بــر اهميت همگرايى و 
هم افزايى در سطح قوه مجريه، افزود: وجود تفاوت نظر در سطوح كارشناسى 
امرى طبيعى اســت، اما اين نظرات در موضوعات مختلف بايد در جلسات 
تخصصى مطرح شــود و پس از مباحثات و گفتگو هاى نخبگانى، نهايتا در 
حوزه تصميم سازى و اجرا، شاهد اجماع و اتفاق نظر باشيم و آنچه به عنوان 
نتيجه نهايى و در عمــل در معرض نگاه و قضاوت مردم قرار مى گيرد، بايد 
نشان دهنده وحدت اجزا و انسجام تصميمات كليت قوه مجريه باشد. دكتر 
رئيسى در ادامه به موضوع اصلاحات نظام بانكى پرداخت و با تاكيد بر لزوم 
اصلاح ناترازى بانك ها، گفت: اقدامات بانك مركزى براى جلوگيرى از اضافه 
برداشــت بانك ها، تصميم خوبى بوده و اين رويه بايد با جديت دنبال شود. 
بايد در وهله اول به بانك هايى كه اضافه برداشــت دارند، اخطار داده شده و 

در مرحله بعدى با قاطعيت با اين موضوع برخورد شود.

آگهى مناقصه عمومى

ســازمان عمران و بازآفرينى فضاهاى شهرى شهردارى كرمانشاه به آدرس: خيابان مدرس، خيابان حاج آخوند شماره تماس: 
37274638، در نظر دارد با توجه به قانون برگزارى مناقصات پروژه ذيل را طبق مشــخصات ذكر شــده با شرايط عمومى از 

طريق مناقصه عمومى يك مرحله اى به شركت هاى ذيصلاح واگذار نمايد.
كليه مراحل برگزارى مناقصه از دريافت اسناد تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و گشايش پاكات از طريق درگاه سامانه تداركات 

الكترونيكى دولت (www.setadiran.ir) انجام خواهد شد.
تاريخ انتشار اسناد مناقصه در سامانه: 1402/2/6

موضوع مناقصه: حمل قير از شهرستان اراك به كارخانجات آسفالت شهردارى كرمانشاه براساس فهرست بهاء راه و 
باند سال 1402 

1- مدت پروژه: يكسال 
2- مبلغ برآورد پروژه: 18/081/558/000 ريال

3- مهلت دريافت اسناد: 1402/2/12
 (www.setadiran.ir) 4- محل دريافت اسناد: سامانه تداركات الكترونيكى دولت

(www.setadiran.ir) 5- محل تحويل پيشنهادها: سامانه تداركات الكترونيكى دولت
6- محل گشايش پاكات: سازمان عمران و بازآفرينى فضاهاى شهرى شهردارى

7- مدت اعتبار پيشنهادها: 3 ماه
8- تاريخ و زمان گشايش پيشنهادها: 1402/2/27

9- مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار: 361/631/160/000 ريال

آدرس: كرمانشاه، خيابان مدرس، خيابان حاج آخوند، سازمان عمران و بازآفرينى فضاهاى شهرى شهردارى كرمانشاه
تلفن: 37222212 – 37274638     فكس: 37274628     كدپستى: 6713815678

ايران بيست و يكمين كشور موتورى جهان شناخته شد
ايــران ازنظر تعداد خودرو هاى فعــال در رتبه 21 جهان و ازنظر 

سرانه برخوردارى از خودرو در رتبه 48 جهان قرار گرفته است.
به گزارش ايبِنا، ســازمان بين المللى ســازندگان وســايل نقليه 
موتــورى در جديدترين گزارش خود از تردد يك ميليارد و 590 
ميليون خودرو ســوارى و تجارى در جهان خبر داده اســت. بر 
اساس گزارش اين موسسه بين المللى كه بر پايه آمار سال 2020 
تهيه شده است طى سال هاى 2015 تا 2020 تعداد خودرو هاى 
فعال در جهان 4 درصد رشــد كرده است. اين گزارش همچنين 
كل خودرو هاى ســوارى و تجارى فعال در ايران را 15 ميليون و 
963 دستگاه برآورد كرده است. اين رقم طى سال هاى 2015 تا 
2020 با رشــد 2 درصدى مواجه شــده است. تعداد خودرو هاى 
فعال در ايران در سال 2015 بالغ بر 14 ميليون و 130 دستگاه 
اعلام شــده بود. بر اين اساس طى پنج ســال تعداد خودرو هاى 
فعــال در ايران يك ميليون و 833 هزار دســتگاه افزايش يافته 
است. ايران ازنظر تعداد خودرو هاى فعال در رتبه 21 جهان قرار 
گرفته است. به اين معنا كه فقط 20 كشور جهان خودرو بيشترى 
نســبت به ايران دارند. چين بيشــترين ناوگان موتورى جهان را 
دارد. تعداد خودرو هاى فعال در چين 318 ميليون دستگاه برآورد 
شده اســت. آمريكا با 289 ميليون دستگاه در رتبه دوم و ژاپن 

با 76 ميليون دســتگاه در رتبه ســوم از اين نظر قرار گرفته اند. 
سرانه خودرو در ايران بالاتر از متوسط آسيا اقيانوسيه. ازنظر سرانه 
خودرو نيز وضعيت ايران در مقايسه با بسيارى از كشور ها مطلوب 
اســت. به ازاى هر هزار نفر در ايران 183 دســتگاه خودرو وجود 
دارد. اين رقم بيشتر از متوسط قاره آسيا و اقيانوسيه است كه به 
ازاى هر هزار نفر 143 خودرو در اين قاره فعال است. ايران ازنظر 
ســرانه خودرو در رتبه 48 جهان قرار گرفته است. بر اين اساس 
تنها مردمان 47 كشــور دنيا وضعيت بهترى نسبت به ايرانى ها 
ازنظر دسترســى به خودرو دارند نيوزيلند با 869 خودرو به ازاى 
هر هزار نفر در صدر رده بندى جهانى از اين نظر قرار دارد. آمريكا 
با 860 دستگاه و لهستان با 761 دستگاه به ترتيب در رتبه هاى 
دوم و ســوم از اين نظر قرار گرفته اند. برخى كشــور ها كه سرانه 
خودرو كمترى نسبت به ايران دارند عبارت اند از: كلمبيا با 111 
دســتگاه، اكوادور با 152 دستگاه، پرو با 88 دستگاه، هند با 33 
دستگاه، اندونزى با 78 دستگاه، عراق با 111 دستگاه، پاكستان 
با 20 دســتگاه، فيليپين با 38 دستگاه، الجزاير با 144 دستگاه، 
مصر با 64 دستگاه، مراكش با 112 دستگاه و آفريقاى جنوبى با 

176 دستگاه.

نماينده مردم شيروان گفت: هدف از طرح ماليات بر عايدى سرمايه اين است كه تلاش هاى درآمدزايى از محل دلال بازى به سمت 
توليد هدايت شود. على جدى، عضو كميسيون صنايع و معادن و نماينده مردم شيروان در مجلس شورى اسلامى درباره ضرورت 
تصويب طرح ماليات برعايدى سرمايه به خبرنگار ايبِنا گفت: حل مشكل واسطه گرى، دلالى و پولشويى به دليل مشكلات اقتصادى 
كه در نتيجه استقبال از آن ها به وجود آمده است، در اولويت قرار دارد و بايد به سرانجام برسد، اما هر كارى مسير درست خود را به صورت شفاف و درست بايد طى 
كند تا بتوان از آن مناسب ترين نتيجه را برداشت كرد. وى در ادامه تاكيد كرد: اساس طرح ماليات بر عايدى سرمايه بر اين اصل استوار است تا تلاش هاى درآمدزايى 
از محل دلال بازى كه صرفا با خريد و فروش به دست مى آيد را به سمت توليد هدايت كند تا ارزش افزوده ايجاد و ثروت توليد شود. خريد و فروش نه تنها سبب ايجاد 
ثروت نخواهد شــد، بلكه مســببات افزايش كاذب قيمت را هم فراهم مى سازد. عضو كميسيون صنايع و معادن در مجلس شوراى اسلامى در رابطه با شيوه دستيابى 
به هدف مجلس يادآور شد: تصميم بر اين است تا براى افرادى كه در مباحثى غير از توليد سرمايه گذارى مى كنند و به خريد و فروش مبادرت مى ورزند، ماليات به 

گونه اى در نظر گرفته شود كه سود آن كاهش يافته و فعاليت هاى توليدى سودآورتر از سوداگرى در بازار ارز و طلا وخودرو و مسكن شود.

وزير نفت با تاكيد بر اينكه كارت هاى ســوخت جايگاه ها جمع آورى نشــده است، گفت: هيچ گونه برنامه افزايش قيمت بنزين در 
دستور كار نيست.به گزارش ايبِنا، جواد اوجى روز چهارشنبه در حاشيه جلسه هيات دولت و در جمع خبرنگاران گفت: هيچ گونه 
برنامه افزايش قيمت بنزين در دستور كار وزارت نفت و دولت نيست، مردم به شايعات توجهى نكنند. وى در رابطه با استفاده از 
كارت سوخت هوشمند تصريح كرد: در بودجه سال 1402، مجلس وزارت نفت را مكلف كرده كه خودرو ها از طريق كارت سوخت 

خود، سوختگيرى كنند. وزير نفت خاطرنشان كرد: 29 ميليون خودرو در كشور داراى كارت سوخت هستند و تهيه و تنظيم كارت سوخت طى يك ماه انجام مى گيرد. 
مردم زمانى كه به جايگاه سوخت مراجعه مى كنند از كارت سوخت شخصى استفاده كنند. اوجى با تاكيد بر اينكه كارت هاى سوخت جايگاه ها جمع آورى نشده مطرح 
كرد: تعداد كارت هاى سوخت جايگاه ها كم شده است. كارت هاى سوخت جايگاه ها به اين منظور است كه اگر كسى كارت خود را گم كرده از كارت سوخت جايگاه كه 
حالت اضطرارى دارد، استفاده كند. 2 ميليارد و200 ميليون دلار پروژه در استان خوزستان افتتاح مى شود وزير نفت در ادامه با يادآورى سفر رييس جمهور و هيات 
دولت به استان خوزستان در روز هاى هفتم و هشتم ارديبهشت، گفت: در جريان اين سفر 2ميليارد و 200 ميليون دلار پروژه در استان خوزستان افتتاح خواهد شد.

 

عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس در گفتگو با ايبِنا:

سرمايه ها با ماليات بر عايدى به سمت توليد هدايت 
مى شود

خبر مهم وزير نفت درباره قيمت بنزين

قيمت كل 
پيشنهادى

ضريب پيشنهادى مقدار كار

300018/081/558/000 تن قير

رديف

1

برآورد كل مناقصه براساس 
فهرست بهاء راه و باند و اعمال 

ضرايب بالاسرى و منطقه ايى
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گزيده خبر

فعاليت ميز خدمت وزارت نيرو 
در اهواز آغاز شد

ايسنا/خوزســتان همزمان با سفر رياســت جمهورى به استان خوزستان، 
ميز ارتباطات مردمى وزارت نيرو به منظور رســيدگى به درخواســت ها و 
پاسخگويى به سوالات مردمى در سالن همايش هاى بين المللى سازمان آب 
و برق خوزستان واقع در گيت بوستان اهواز آغاز به كار كرد. به گزارش ايسنا، 
ميز ارتباطات مردمى وزارت نيرو با حضور مريم كارگر نجفى و احمد حيدرى 
معاونــان وزير نيرو، محمــد محمدزاده مديركل دفتر بازرســى و مديريت 
عملكرد وزارت نيرو و مديران و معاونان صنعت آب و برق اســتان طى سه 
روز از تاريخ  6 تا 8 ارديبهشت ماه از ساعت 8 صبح تا 18 برقرار خواهد بود.
مراجعه كننــدگان مى توانند از طريق كد رهگيرى دريافت شــده مراحل 
رسيدگى به درخواست خود را پيگيرى كنند. همچنين ثبت و ارجاع تقاضا 
در اين ميز خدمت از طريق تماس با سامانه سامد قابل انجام است. اين ميز 
در ارتباط با تقاضاهاى مرتبط با آب و برق دســتگاه هاى زيرمجموعه وزارت 
نيرو متشكل از سازمان آب و برق، شركت برق منطقه اى خوزستان، شركت  

توزيع برق استان، شركت آب و فاضلاب و نيروگاه ها فعاليت خواهد داشت.

جزييات نحوه تعيين تعرفه گاز
عضو كميســيون انرژى مجلس گفت: قانونگذار اعلام كرده نرخ 
گاز پلكانى و كسانى كه مصرف پايين دارند و مشكل مالى دارند 
رايگان باشد و تعرفه پرمصرف ها نيز به نحوى محاسبه مى شود كه 
تعرفه صفر اقشــار كم درآمد هم جبران شود. هادى بيگى نژاد در 
گفت وگو بــا خبرنگار اقتصادى ايلنا، درباره برخى اخبار مبنى بر 
صدور تعرفه هاى نجومى گاز براى برخى مشتركين اظهار داشت: 
طبق قانون تعرفه گاز به شكل افزايش پلكانى و تصاعدى خواهد 
بــود، هر كس كه گاز كمترى مصــرف مى كند پول كمترى هم 
مى پردازد و هر كس مصرف بيشترى دارد بايد پول بيشترى هم 
پرداخت كند يعنى اينگونه نيست كه هركس بيشتر مصرف كند 
از يارانه بيشــترى هم برخوردار باشــد. وى افزود: در حال حاضر 
جــداى از قيمت گاز؛ تنها توليد و توزيع هر متر مكعب آن 500 
تومــان هزينــه دارد در حالى كه ما ايــن كالا را هر متر مكعب 
حدود 40 تومان در اختيار مردم قرار مى دهيم، بنابراين كســى 
كه بخواهد حتى استخر را هم با نرخ پايين گاز گرم كند با كسى 
كه يك خانه دارد، نبايد از يارانه به يك نســبت برخوردار باشد. 
عضو كميسيون انرژى مجلس با بيان اينكه طبق مصوبه بنا بر اين 
است اقشــار كم درآمد و كسانى كه تحت پوشش مراكز حمايتى 
قرار دارند تعرفه رايگان دريافت كنند، تاكيد كرد: هركس قبض 
گاز را بــا افزايش چندبرابرى تعرفــه دريافت كرده حتما مصرف 
كرده است، اما اين نكته نيز حائز اهميت است كه در برخى موارد 

چند خانوار در يك خانه زندگى مى كنند كه يك كنتور داشته اند 
و ميزان مصرف اين مشــترك چند برابر مشتركى است كه يك 
خانوار در واحد زندگى مى كند؛ براى حل اين موضوع شركت ملى 
گاز طبق بودجه 1402 موظف شــده با كنتور هوشمند مشكل 
ايــن عده را حل كند، در اين خصوص دســت دولت باز و اعتبار 

لازم هم ديده شــده است. وى با بيان اينكه هر كس مصرف گاز 
داشته چه خانه خالى از سكنه باشد و چه نباشد بايد بهاى آن را 
بپردازد، تصريح كرد: طبق بررسى ها شكاياتى كه بابت تعرفه بالا 
دريافت شــده مبنى بر اين است كه بعضا خانوارهايى بوده اند كه 
در يك واحد زندگى كرده بنابراين ميزان مصرف اين مشتركين 

بالا رفته و قبض با تعرفه بالا دريافت كرده اند و يا اينكه كنار خانه 
گلخانه يا دامدارى وجود داشــته كه گاز خانگى را به اين مراكز 
توليدى انتقال داده اند، در نتيجه مصرف بالا رفته اســت. اما اگر 
كسى مصرف نكرده و قبض بالا دريافت كرده حتما تخلف است، 
اين موارد بررســى شــده و با خاطيان برخورد و جبران مى شود. 
بيگى نژاد بيان داشت: رقم تعرفه گاز دست دولت است و مجلس 
نيز اعلام كرده نرخ گاز بايد پلكانى تعيين شــود، يعنى مشترك 
پرمصرف پول بيشترى بپردازد، اما در هر حال همه ايرانى ها چه 
ثروتمند و چه اقشار كم درآمد تاحدى از يارانه برخوردار خواهند 
بود ولى كسى كه مصرف بيشترى دارد بايد پول بيشترى بپردازد 
كه البته اين ميزان هم 10 درصد بهاى تمام شده توليد گاز است.
وى خاطرنشان كرد: قانونگذار اعلام كرده نرخ گاز پلكانى و كسانى 
كه مصرف پايين دارند و مشكل مالى دارند رايگان باشد و تعرفه 
پرمصرف ها نيز به نحوى محاســبه مى شود كه تعرفه صفر اقشار 
كم درآمد هم جبران شــود. اين نماينده مجلس همچنين اعلام 
كرد: گزارش تعرفه ها در مجلس قرائت شــده و قرار بر اين است 
بين دولت و مجلس كميته اى مشــترك تشكيل شود و ايرادات 
تعرفه گذارى اصلاح شود، در اين راستا قطعا نظام پلكانى قانون، 
عاقلانه و منطقى اســت و اجرا شــده و ادامه پيدا خواهد كرد و 

تصميمات كميته نيز قبل از هواى سرد ابلاغ خواهد شد.

ايسنا/خوزســتان معاون وزير نيرو با بيان اينكه مردم ســال گذشته صرفه جويى قابل قبولى در مصرف برق داشتند، گفت: براى 
گذر از تابستان، امسال مشابه سال گذشته به همكارى و همراهى مردم نياز داريم. مريم كارگر نجفى در مراسم آغاز به كار ميز 
خدمت وزارت نيرو كه امروز، 6 ارديبهشت ماه در اهواز برگزار شد، اظهار كرد: در ميز خدمت مردمى وزارت نيرو به شكلى كاملا 
منجســم، همه شــركت هاى اين وزارتخانه در حوزه هاى آب و برق، فاضلاب، برق منطقه اى و... حاضر هستند. به گزارش ايسنا، 
وى افزود: در اين ميز خدمت اهدافى از جمله حل مشكلات مردم و گره گشايى مسايل در حوزه وزارت نيرو و شركت هاى تابعه دنبال مى شود. معاون منابع انسانى و 
تحقيقات وزير نيرو گفت: اين ميز براى اطلاع مسئولان مركز از مشكلات است و به اصلاح دستورات، بخشنامه ها و فرآيندها كمك مى كند. كارگرنجفى عنوان كرد: 
يكى از افتخارات دولت سيزدهم عملكرد وزارت نيرو در حوزه آب و برق بوده است و خوشبختانه با همكارى كه ميان دو بخش آب و برق انجام شد، سال گذشته كه 
ســال بســيار سختى بود را با مديريت بسيار خوب و با كمترين تنش در حوزه آب و برق پشت سر گذاشتيم. وى ادامه داد: همراهى مجلس شوراى اسلامى، اعضاى 
دولت، بخش صنعت و كشاورزى كشور در اينكه سال گذشته را با كمترين تنش پشت سر گذاشتيم بسيار موثر بود. معاون منابع انسانى و تحقيقات وزير نيرو گفت: 
امسال برنامه هاى بسيار خوبى براى گذر از تابستان در نظر گرفته شده است و با تعميرات به موقع نيروگاه ها از ابتداى پيك همه اين نيروگاه ها وارد مدار خواهند شد 

و مشكلى در اين زمينه نخواهيم داشت.

ايسنا/خوزستان با حضور وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعى، عمليات احداث واحد تبخير كلر مايع پتروشيمى آبادان آغاز شد. امروز 
6 ارديبهشت ماه با حضور سيد صولت مرتضوى وزير كار، عمليات احداث واحد تبخير كلر مايع پتروشيمى آبادان با اعتبارى بيش 
از 72 هزار ميليون ريال آغاز شد. به گزارش ايسنا، مرتضوى در آيين آغاز عمليات احداث واحد تبخير كلر مايع پتروشيمى آبادان 
اظهار كرد: با بهره بردارى از اين واحد صنعتى تا ســه ماه آينده، روزانه 30 تن به ظرفيت توليد كلر در پتروشــيمى آبادان افزوده 

خواهد شد و توليد در اين واحد صنعتى به 80 تن در روز خواهد رسيد. وى افزود: با بهره بردارى از اين واحد، سودآورى سالانه پتروشيمى آبادان به يك هزار و 732 
ميليارد ريال مى رسد و همچنين به بحث اشتغالزايى كمك بسيار خوبى خواهد كرد. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعى گفت: استفاده از حداكثر ظرفيت واحدهاى پايين 
دســتى با افزايش توان تزريق خوراك از اهداف احداث اين طرح اســت و همچنين به خودكفايى در توليد نيز كمك خواهد كرد. مرتضوى ادامه داد: از اهداف ديگر 
اجراى اين طرح مى توان به پاسخگويى به نيازهاى كشور، رقابت با ساير توليدكنندگان و افزايش صادرات با توجه به افزايش خلوص محصول اشاره كرد. وى در پايان 
خاطرنشان كرد: با بهره بردارى از اين طرح، بهاى تمام شده توليد كاهش خواهد يافت و همچنين نياز به خريد EDC براى توليد محصول نهايى نيز كاهش پيدا مى كند.

معاون وزير نيرو عنوان كرد

ساخت واحد تبخير كلر مايع پتروشيمى آبادان آغاز شدنياز به همراهى مردم براى گذر از پيك تابستان امسال
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گزيده خبر

مدير عامل شركت سنگ آهن مركزى ايران خبر داد:
آغاز حمل سنگ آهن استخراجى از انومالى 8 به چغارت

حمل ســنگ آهن استخراجى از انومالى 8 (مجتمع شهيد احمدى روشن) 
به چغارت آغاز شد.  به گزارش خبرگزارى مهر به نقل از مركز اطلاع رسانى 
شركت سنگ آهن مركزى ايران، مجتبى حميديان، مديرعامل اين شركت 
با اعلام اين خبر گفت: به منظور دســتيابى به مشخصات فنى ذخيره مانند 
شــكل ماده معدنى، عمق آن، شــرايط كيفى و كمــى آن و … هم اكنون 
عمليات اكتشاف در معدن ناريگان در حال انجام است و پيش بينى مى شود 
طى مدت 18 ماه به ســرانجام برســد. وى با بيان اينكه ذخيره انومالى 8 
ناريگان داراى دو بخش عمقى و سطحى است افزود: ميزان ذخيره در بخش 
عمقى كه به دو قســمت A و B تقسيم مى شــود بيش از 150 ميليون تن 
تخمين زده شده اســت. حميديان اضافه كرد :همگام با فعاليت اكتشافى، 
بهره بردارى از ذخاير ســطحى اين معدن( C و D ) نيز آغاز شده كه پيش 

بينى مى شود اين ذخاير بيش از 6 ميليون تن باشد.

ورود شوراى رقابت به تعرفه هاى تاكسى اينترنتى 
ســخنگوى شــوراى رقابت گفت: در مورد تعرفه هاى تاكســى 
اينترنتى، مسائل در حال بررســى است، اگر نتايج به اين شكل 
باشد كه بازار نياز به تنظيم گرى مناسب دارد، دستورالعمل قيمت 
را مشــخص مى كنيم. به گزارش ايلنا، اسماعيل شجاعى درباره 
شكايت يكى از شركت هاى تاكســى اينترنتى از شركتى ديگر، 
اظهار داشــت : موضوع ميزان تعرفه هاى تاكســى اينترنتى تا به 
الان در دستور كار ما قرار نگرفته است. سخنگوى شوراى رقابت 
افزود: با توجه به اينكه اين بازار جانشينى هاى مناسب خودش و 
تعرفه هاى خودجوش داشته اســت (به شكلى كه پورسانت ها و 
تعرفه هاى پرداخت تنظيم كرايه متناسب با شرايط بازار مثلاً ايام 
تعطيلى لحاظ مى شد)، شــوراى رقابت تا به حال در اين مسئله 
ورود نكرده بود، اما اكنون در حال مطالعه بازار هستيم و شكايتى 
كه شركت تپســى از اسنپ داشت را بررســى كرديم. شجاعى 
اضافه كرد: اما در مورد تعرفه ها مسائل در حال بررسى است؛ اگر 
نتايج به اين شكل باشد كه بازار نياز به تنظيم گرى مناسب دارد، 
دستورالعمل قيمت را مشــخص مى كنيم و در اختيار نهادهاى 
مختلف مانند شهردارى ها مى گذاريم و شورا موظف به مشخص 
كردن چارچوب ها مى شــود. درواقع اطلاعات و داده ها را نهادها 
مطرح مى كنند و در نهايت ممكن است ما را به اين نتيجه برساند 
كه از نظر قيمت گذارى به بازار تاكسى اينترنتى ورود كنيم. وى 

با بيان اينكه تا كنون نه از سمت راننده و نه مسافران شكايتى از 
اين شركت ها نداشتيم، اظهار كرد: البته گاهى مطالب انتقادى در 
رسانه ها مطرح مى شود، مثل اينكه تاكسى هاى اينترنتى گزينه اى 
تحت عنوان «عجله دارم» را در سامانه طراحى كردند و به واسطه 
آن نرخ را بالاتر مى برند و ممكن اســت در حق مســافر اجحاف 
بشود. شجاعى با تاكيد بر اينكه شوراى رقابت به عنوان تنظيم گر 
كلان اين موضوع را بررسى مى كند و براى بررسى و ورود نياز به 
شكايت ندارد، عنوان كرد: تصميمات شوراى رقابت قطعى است و 
بى جهت اعلام نظر نمى كند. اين تصميمات در كار گروه تخصصى 
بازار بررسى مى شود و در صورت نياز شورا ورود مى كند، اگر كسى 
شكايتى دارد مى تواند در سامانه شوراى رقابت شكايتش را ثبت 
كند. وى با بيان اينكه اعلام نظر نهايى درباره شــكايت شــركت 
تپسى از اسنپ كمى طول مى كشد، گفت: ظرف دو ماه آينده نظر 
نهايى اعلام خواهد شد. سال گذشته 23 ميليون سفر انجام شده 
است كه حدود 7 ميليون سهم سفرهاى اينترنتى بوده است، اين 
بازار 70 متقاضى ديگر نيز دارد، در نهايت شورا اگر احساس كند 

بازارى دچار انحطاط شده ورود خواهد كرد.

سرپرســت وزارت جهاد كشاورزى گفت: سنددار كردن اراضى كشاورزى از مهمترين اولويت هاى كارى وزارت جهاد كشاورزى و 
دســتور مقام معظم رهبرى است. به گزارش ايلنا، سيدمحمد آقاميرى در دومين نشست كارگروه مركزى رفع تداخلات در سال 
1402 ضمن بيان مطلب فوق اظهار داشت: موضوع رفع تداخلات اراضى كشاورزى كارى بسيار مهم و خدمتى بزرگ به مردم و 
كشور است و بايد با تلاش مضاعف اين كار بزرگ را به پايان برسانيم. وى افزود: قرارگاه صدور اسناد، حفظ كاربرى و يكپارچگى 
اراضى كشاورزى و كارگروه رفع تداخلات هر هفته و بدون تعطيلى برگزار شود و استان هايى كه عملكرد خوبى در زمينه رفع تداخلات نداشتند، با تلاش مضاعف و 
طبق برنامه زمان بندى شده عمل كنند تا اين امر در پايان سال به اتمام برسد. آقاميرى تأكيد كرد: گزارش هفتگى از فعاليت استان ها در زمينه رفع تداخلات و صدور 
اســناد تهيه شــود و از استان هايى كه عملكرد خوبى دارند و تا پايان شهريور رفع تداخلات را پايان دهند، تقدير و تشكر خواهد شد. وى افزود: آمارنامه سالانه وزارت 
جهاد كشاورزى در دست چاپ است و رفع تداخلات اراضى يكى از موارد مهمى است كه در آن گنجانده مى شود و پايه و اساس كار وزارت جهاد كشاورزى خواهد بود.

سرپرست وزارت جهاد كشاورزى تصريح كرد: براى حفظ كاربرى و يكپارچگى اراضى كشاورزى بايد برنامه ريزى داشته باشيم، در دهه 40 اصلاحات ارضى در كشور 
رخ داد و باعث خرد شدن اراضى كشاورزى شد و مى دانيم كه در اراضى خرد هزينه توليد افزايش و بهره ورى اراضى كاهش مى يابد.

طيب نيا در پاسخ به تفاوت قيمت عرضه و فروش و احتمال ايجاد رانت احتمالى گفت: به دنبال ايجاد تعادل در بازار هستيم. 
كنترل قيمت ها و عرضه مستقيم محصولات يكى از برنامه هاى اصلى ما براى تحقق شعار سال جارى است. تاسيس نيروگاه 
خورشيدى 600 مگاواتى/هدف اصلى ما تبديل اصفهان به قطب نوآورى فناورى كشور است.  به گزارش ايلنا: محمدياسر طيب 
نيا مدير عامل فولاد مباركه اصفهان در نشست خبر خود با اصحاب رسانه، در پاسخ به برخى شايعات در فولاد مباركه اصفهان 
مبنى بر فروش ارز خود در بازار آزاد گفت: در چهارچوب دستورالعمل ميكنيم و حسابها و خريد و فروش ما كاملاً شفاف بوده 
و به تمام شركت هاى زير مجموعه ثبت سفارش و سپس تخصيص ارز صورت مى گيرد. البته اين سيستم ايراداتى نيز دارد 

اما تا به حال ارز خود را به صورت آزاد نفروخته ايم و فروش ما به صورت سامانه اى از طريق بانك مركزى بوده است. بنابراين شايعات فروش ارز فولاد مباركه به صورت 
آزاد در بازار درست نيست. وى ادامه داد: قيمت ارز براى ما مهم نيست بلكه مجموعه قيمت ارز در كشور براى ما مهم است زيرا مناقصه ما با ارز 28 هزار تومانى دولتى 
صورت نمى گيرد و بر اساس برآورد قيمت و با توجه به قيمت ارز در بازار آزاد محاسبه مى شود در حوزه تامين مواد اوليه مجبور به تامين ارز مورد نياز با قيمت آزاد 
در بازار هستيم. و اين عدم تعادل در بازار است كه براى ما مهم است بنابراين اگر هر چه كمتر باشد قيمت تمام شده ما نيز كاهشى خواهد بود. طيب نيا در پاسخ به 
پروژه تاسيس نيروگاه خورشيدى 600 مگابايتى در مساحت 2 هزار هكتارى نيز گفت: اين پروژه بسيار وسيع است. توجه داشته باشيد كه كل انرژى موجود در كشور 

460 مگاوات است. بنابراين تاسيس نيروگاه خورشيدى 600 مگاواتى بسيار عظيم است. 

سرپرست وزارت جهاد كشاورزى:

تاسيس نيروگاه خورشيدى 600 مگاواتىسنددار كردن اراضى اولويت  وزارت جهاد كشاورزى است
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گزيده خبر

توافقات دلارى پشت پرده اجاره و 
خريد مسكن

بررســى ها نشــان مى دهد اگر چــه ورود دلار به عرصه خريد وفــروش ملك و اجاره 
واحدهاى مســكونى وجاهت قانونى ندارد اما مالكان واحدهاى مســكونى در برخى از 
مناطق تهران تنها با دلار معامله مى كنند. به گزارش خبرنگار مهر؛ بررســى ها نشــان 
مى دهــد اگر چه ورود دلار به عرصه خريد و فروش ملك و اجاره واحدهاى مســكونى 
وجاهت قانونى ندارد اما مالكان واحدهاى مسكونى در برخى از مناطق تهران تنها با دلار 
معامله مى كنند. محدوده يوســف آباد يكى از همين مناطقى است كه مالكان پيش از 
اجاره واحدهاى مسكونى يا فروش آن به خريداران شرط مى كنندكه واحد را فقط با دلار 
و يا يورو معامله مى كنند. يوسف آباد منطقه گران براى اجاره و خريد. يك مشاور املاك 
در خيابان يوســف آباد به مهر گفت: اين محدوده بيشــتر تجارى است ولى قيمت هاى 
مســكونى نسبت به ســاير مناطق نزديك اين منطقه گران تر بوده است به عنوان مثال 
به دليل بالابودن متراژ واحدهاى مسكونى حد اقل بايد مترى 100 ميليون تومان براى 
خريد يك واحد مســكونى پرداخت كنيد.اين مشاور املاكى درخصوص وضعيت اجاره 
بها گفت: در اين منطقه اجاره بها بالا اســت و كمترين اجاره ماهى 10 ميليون اســت 
چرا كه املاك تجارى است و حتى برخى ها واحدهاى مسكونى را براى كارهاى تجارى 
اجاره مى كنند مردم براى خريد و اجاره در اين منطقه زياد به سايت هاى خريد و فروش 
اهميتى نمى دهند.يكى ديگر از مشاورين املاك اين محله به مهر گفت: در حال حاضر 
خريد و فروش به سختى انجام مى شود و بازار در ركود به سر مى برد؛ به نظر فصل خوبى 
براى خريد و فروش نيســت. وى در ادامه درخصوص وضعيت اجاره بها نيز گفت: اجاره 
بها هم تحت تأثير تورم است و بيشتر صاحبخانه ها ترجيح خريد مى دهند تا دلار براى 
اجاره ماهانه دريافت كنند و اين امر در قولنامه ها نوشــته نمى شــود اما در پشت پرده 

توافقات چنين است.

توصيه عشقى به سهام داران تازه وارد؛

 ابلاغيه جديد تاثيرى بر روند بورس ندارد
مجيد عشقى در برنامه رهيافت راديو اقتصاد گفت:الزام صندوق هاى 
درآمد ثابت به خريد بيشتر سهام، تبديل به تهديد جدى براى بازار 
شــده بود. به گزارش ايبِنا، مجيد عشــقى در برنامه رهيافت راديو 
اقتصاد گفت: افرادى كه در صندوق هاى درآمد ثابت سرمايه گذارى 
مى كنند، به دنبال دريافت سود با مقدار مشخص و ثابتى هستند و 
اين نوع از ســرمايه گذارى قابل مقايسه با سپرده هاى بانكى است. 
رئيس سازمان بورس خاطرنشان كرد: صندوق هاى سرمايه گذارى 
درآمد ثابت در ســال 99 با توجه به شــرايط نامساعدى كه براى 
بازار ســهام به وجود آمد، ناچار شدند حداقل 15 درصد و حداكثر 
تا 25 درصد ســهام خريدارى كنند. به همين واســطه ريســك 

فيكس اينكام ها به شدت افزايش پيدا كرد.
وى اضافه كرد: در مقاطع زمانى مختلف اين صندوق ها (به خصوص 
در آبان ماه سال گذشته و همچنين برخى از ماه هاى سال 1400) 
ميزان زيان اين صندوق ها از محل ســهام بسيار افزايش پيدا كرده 
بود و اين مسئله بازار را با تهديد جدى روبه رو مى كرد. مجيد عشقى 
با اشــاره به كاهش ريسك ســرمايه گذارى در صندوق هاى درآمد 
ثابت، با كاهش حدنصاب خريد ســهام عنوان كرد: سازمان بورس 
بايــد طى فرآيندى صندوق هاى ســرمايه گذارى درآمد ثابت را به 
صورت تدريجى به شــرايط عادى و ايده ال مى رســاند. از اين رو در 
گام نخســت "حداقل" خريد 15 درصد ســهام را به "حداكثر" 15 
درصد رســانديم و الزام خريد حداقلى را حــذف كرديم. وى ادامه 

داد: اكنون نيز اين حداكثر تقليل پيدا كرده و حدنصاب خريد سهام 
صندوق هاى سرمايه گذارى درآمد ثابت به حداكثر 10 درصد رسيده 
اســت تا در آينده ديگر با نگرانى و تهديدى مواجه نشــوند. فروش 
ســهام صندوق هاى درآمد ثابت بر روند بــازار اثرگذار نخواهد بود/

ميانگين فروش روزانه 100 تا 150 ميليارد تومان مجيد عشــقى 
در برنامه رهيافت راديو اقتصاد گفت: ابلاغيه امروز سازمان بورس و 
كاهش حداكثر خريد صندوق هاى سرمايه گذارى درآمد ثابت از 15 
به 10 درصد، متناســب با به بررسى هاى كارشناسى بوده و فرصت 

ســه ماهه اى براى اجراى اين مصوبه در نظر گرفته شده است. وى 
اضافــه كرد: اين صندوق ها كمتر از 10 هــزار ميليارد تومان مازاد 
دارايى دارند و با تبديل اين مقدار به فروش روزانه خواهيم دريافت 
كه حدود 100 الى 150 ميليارد تومان روزانه ســهام بفروشــند تا 
به اين حدنصاب برســند. عشقى گفت: بايد توجه داشت كه ميزان 
فروش صندوق هاى سرمايه گذارى درآمد ثابت طى دو ماهه گذشته 
حــدود 200 ميليارد تومان بوده و مقدار بيشــترى از مبلغ مذكور 
است؛ بنابراين مقدار فروشى كه صندوق ها بايد طى بازه زمانى سه 

ماهه داشته باشند، به ميزانى نيست كه بر روند بازار تاثيرى بگذارد. 
وى افزود: از طرفى صندوق هاى سهامى جديد به بازار سرمايه ورود 
كرده اند كه اين صندوق ها در مقابل فيكس اينكام ها، خريد خواهند 
داشــت؛ بنابراين خروج منابع رخ نخواهد داد. ســرمايه گذاران تازه 
وارد به ســراغ سهم هاى بازار پايه نروند. مجيد عشقى در توصيه به 
سرمايه گذاران اظهار كرد: با توجه به توسعه اى كه در صندوق هاى 
سرمايه گذارى داشته ايم، به عموم افراد سرمايه گذارى غيرمستقيم 
را پيشنهاد مى كنيم. عشــقى گفت: افرادى كه به تازگى وارد بازار 
ســرمايه شده اند بايد متناسب با ســطح ريسك خود صندوق هاى 
ســرمايه گذارى را انتخاب كنند، چراكه تك سهم شدن، مخاطرات 
زيــادى دارد. وى تاكيد كرد: نماد هايى كــه در بازار پايه فرابورس 
معامله مى شوند، ريسك بســيار زيادى دارند و سرمايه گذاران بايد 
نسبت به اين موضوع توجه كافى داشته باشند. رئيس سازمان بورس 
تصريح كرد: ســرمايه گذاران تازه ورود نبايد نماد هاى پايه نارنجى 
و قرمز را خريدارى كنند، چراكه اين نماد ها ريســك زيادى دارد؛ 
متاســفانه برخى از كانال هاى متخلف كه به اصطلاح سيگنال دهى 
مى كنند، به ســراغ اينگونه نماد ها مى روند. رئيس سازمان بورس با 
اشــاره به وضعيت بازار سرمايه در دو سال گذشته عنوان كرد: بازار 
سرمايه با توجه به اقدامات سال 99، نسبت به ساير بازار هاى موازى 
دچار عقب ماندگى شده بود و در حقيقت رشد چند ماهه اخير بازار 

سهام نتيجه عقب افتادگى دو سال و نيم گذشته است. 

مدير سامانه يكپارچه فروش خودرو از امكان برداشت وجه براى همه متقاضيان خريد خودرو خبر داد و گفت: حتى 
براى خودروهايى كه اين هفته تحويل داده مى شود هم امكان برداشت وجه وجود دارد.به گزارش خبرگزارى مهر 
به نقل از صدا و ســيما، مهدى تقدســى با بيان اينكه از ساعت 20 روز 5 ارديبهشت سامانه يكپارچه فروش براى 
ويرايش نوع خودرو بازگشايى شد، اظهار داشت: همه حساب متقاضيان خودرو، باز شده و مردم امكان برداشت وجه 
واريز شده را دارند. حتى براى خودروهايى كه اين هفته تحويل داده مى شود هم امكان برداشت وجه وجود دارد. 
وى گفت: به همه بانك ها براى رفع مسدودى حساب متقاضيان خودروهاى داخلى و وارداتى نامه ارسال شده و در 
حال حاضر ســازمان حمايت هيچ وجهى را در حساب مسدود نكرده است. مدير سامانه يكپارچه فروش خودرو با 
بيان اينكه حدود 936 هزار متقاضى در اين طرح شركت و اولويت دريافت كردند، افزود: طبق اولويت و موجودى 

خودروى خودروسازان، پيامك به متقاضيان ارسال مى شود و فرايند تحويل خودرو آغاز خواهد شد.

سرمايه گذارى بلندمدت در بورس نسبت به ساير بازار ها بازدهى بيشترى دارد و مأمنى براى در امان ماندن از تورم به شمار مى رود.
به گزارش ايبِنا، رضا عيوض لو در برنامه روز نو راديو اقتصاد، گفت: بازار ســرمايه طى دو ســال گذشــته نسبت به بازار هاى ديگر 
عقب ماندگى پيدا كرد و در حال حاضر درصدد جبران اين عقب ماندگى است. از طرفى ديگر، شاهد افزايش سودآورى شركت هاى 
بورسى و فرابورسى هستيم كه به مدد افزايش قيمت محصولات آن ها و تورم به وجود آمده است. در نتيجه درآمد شركت ها و سود 

آن ها را افزايش داده است معاون نظارت بر بورس هاى سازمان بورس با بيان اينكه در حال حاضر شاهد شرايط باثبات در بورس هستيم، گفت: افزايش هايى كه در سه 
ماه اخير در بازار سرمايه شاهد هستيم، از ديد توليدكنندگان اتفاق خوبى است كه مى توانند با هدايت منابع به سمت صندوق هاى سرمايه گذارى و انجام سرمايه گذارى 
غيرمستقيم از نوسانات در امان بمانند و اگر بخواهيم توصيه اى به سرمايه گذاران داشته باشيم، اين است كه براى مديريت ريسك سرمايه گذارى اگر حرفه اى نيستند، 
حتماً از صندوق هاى سرمايه گذارى وارد شوند و در بازار سرمايه گذارى كنند. عيوض لو اين را هم گفت: افراد غيرحرفه اى تا حد امكان از سرمايه گذارى مستقيم و خريد 
و فروش شركت ها پرهيز كنند، چون ممكن است دچار آسيب هايى از محل نوسانات بازار شوند. عضو هيأت مديره سازمان بورس در مورد شرايط تورمى و نگرانى مردم 
از سرمايه گذارى در بورس گفت: من متوجه نگرانى مردم هستم، اما تجربه نشان مى دهد كه سرمايه گذارى طولانى مدت در بورس ما را نسبت به تورم مصون مى كند 
و اين بازار مأمنى براى حفظ نوسانات تورمى است. البته بايد سرمايه گذارى در بورس با مطلعه و به شكل سرمايه گذارى غيرمستقيم انجام شود و شركت ها مى توانند 

امكان برداشت وجه براى همه ثبت نام كنندگان 
خودرو وجود دارد

عضو هيأت مديره سازمان بورس:

سرمايه گذارى درازمدت در بورس بازدهى بيشتر از ساير بازار ها دارد
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آرامش نسبى در سودان همزمان با جلسه شوراى امنيت
درحالى كه آرامش نسبى در سودان بعد از اعلام آتش بس برقرار 
است، نيروهاى واكنش سريع سودان اعلام كردند كه جنگ تنها 
زمانى به پايان مى رســد كه فرمانده ارتش خود را تســليم كند.
به گزارش ايســنا، به نقل از شبكه خبرى الميادين، بعد از اعلام 
آتش بس 72 ساعته به دنبال 10 روز جنگ خونين ميان نيروهاى 
عبدالفتاح البرهان، فرمانده ارتش سودان و نيروهاى واكنش سريع 
با رهبرى محمد حمدان دقلو معروف به حميدتى اكنون آرامش 
نســبى در اين كشور برقرار است اما دو طرف يكديگر را به نقض 
آتش بس متهم مى كنند. نون كشــكوش، عضو كميته سياســى 
ائتلاف دموكراتيك وكلاى ســودان اعلام كــرد: نقض آتش بس 
همچنــان ادامه دارد و صــداى درگيرى ها در مناطق مختلف به 
گوش مى رســد. وى گفت: گروه هاى سياسى براى كاهش شدت 
نزاع ميان ارتش سودان و نيروهاى واكنش سريع تلاش مى كردند. 
نهاد نظامى نيروهاى واكنش سريع را به وجود آورد و چيزى كه 
درحال حاضر مى بينيم نزاع بر ســر قدرت اســت. در اين راستا 
هارون محمود مديخير، مشــاور فرمانده نيروهاى واكنش سريع 
گفت: نيروهاى واكنش ســريع به آتش بس پايبند هستند و بايد 
اين نزاع پايان يابد. ما تمايلى به اين جنگ نداشتيم؛ اما فرمانده 
نيروهاى مســلح ما را مجبور كرد. اين جنگ تنها زمانى به پايان 
مى رســد كه عبدالفتاح البرهان خود را تســليم كند. وى گفت: 
نيروهاى واكنش سريع به توافق هاى صورت گرفته و تحويل قدرت 
به غيرنظاميان پايبند هســتند. اين جنگ بر نيروهاى ما تحميل 
شده اســت. نيروهاى ما به دنبال جنگ نيستند بلكه از وحدت 
سودانى ها حمايت مى كنند. البرهان كه اكنون در مخفى گاه هاست 
چگونه مى تواند ســودان را رهبرى كند؟ نيروهاى ما كنترل 90 
درصد مراكز رســمى را در دست دارند درحالى كه ارتش كنترل 
پايگاه هاى اجتماعــى را در دســت دارد. مديخير گفت: تمديد 

آتش بس ممكن است. ما به دنبال صلح هستيم نه جنگ. جنگ 
براى توقف چرخه تحول دموكراسى در سودان رخ داد. نيروهاى 
ما هيچ ارتباطى با خليفه حفتر، فرمانده ارتش ملى ليبى يا هيچ 
كشــور خارجى درباره تســليحات ندارند. ما از مداخله هر طرف 
خارجى كه بخواهد براى حل بحران سودان تلاش كند، استقبال 
مى كنيم. در اين راستا الحارث ادريس، نماينده سودان در سازمان 
ملل در جلسه شوراى امنيت گفت:  نيروهاى واكنش سريع تلاش 
كردند از طريق كودتاى نظامى بر قدرت سلطه يابند. ما از شوراى 
امنيت مى خواهيم اين رخدادها را جنگ داخلى نداند.وى گفت: 
بايد به ســودان فرصت تعامل با پيشنهادات منطقه اى براى حل 
بحران داده شود. اولويت با پيشنهادات اتحاديه آفريقا و كشورهاى 
مجاور است. آنچه در ســودان اتفاق مى افتد يك موضوع داخلى 
اســت كه بايد بدون مداخله خارجى حل شود. ارتش براى پايان 
شورش نيروهاى واكنش سريع با كمترين خسارت ممكن تلاش 

مى كند. همچنين ليندا توماس گرينفيلد، نماينده آمريكا خواهان 
تشكيل كميته اى براى نظارت بر مذاكرات ميان طرف هاى درگير 
ســودانى شــد و بر لزوم توقف دائم جنگ تأكيد كرد. گرينفيلد 
گفت: ما از تلاش هاى ديپلماتيك براى حل بحران سودان حمايت 
مى كنيم و از دو طــرف مى خواهيم به تعهدات اخير خود درباره 
اجراى آتش بس 72 ساعته و همكارى با شركا براى توقف فورى 
خشــونت عمل كنند. فولكر پرتس، رئيس هيئت ســازمان ملل 
در ســودان نيز در اين جلســه گفت: نيروهاى مسلح و نيروهاى 
واكنش سريع يكديگر را به نقض آتش بس متهم مى كنند. جنگ 
در ســودان موجب يك فاجعه انسانى شده است كه غيرنظاميان 
بار آن را به دوش مى كشــند. وى گفت: مناطق مسكونى نزديك 
به تأسيسات نيروهاى مسلح و واكنش سريع در معرض حملات 
مكرر قرار دارند. منازل، فروشگاه ها، مدارس، تأسيسات آب، برق، 
مساجد و بيمارستان ها به طور كامل آسيب ديده يا ويران شده اند.

آنتونيو گوترش، دبيركل سازمان ملل در اين جلسه گفت: حدود 
400 تن در درگيرى هاى ســودان كشته شدند كه از جمله آن ها 
چهار كارمند سازمان ملل هستند. هزاران نفر نيز زخمى شده و 
ده هــا هزار تن فرار كرده اند. وى گفت: قبل از بحران يك ســوم 
ساكنان سودان به كمك هاى انسانى نياز داشتند. اين رقم از اين 
به بعد بسيار بيشتر خواهد شد. نزاع بر سر قدرت در سودان تنها 
آينده اين كشور را در معرض خطر قرار نمى دهد بلكه درگيرى ها 
به مرزها نيز مى رسد. گزارش ها حاكى از وضعيت وخيم خارطوم 
است. در اين راستا كاخ سفيد روز سه شنبه اعلام كرد كه آمريكا 
با شركاى منطقه اى، بين المللى و غيرنظاميان سودانى همكارى 
مى كند تا كميته اى را تشكيل دهد كه بر مذاكرات براى آتش بس 
دائمى و اقدامات بشردوستانه در سودان نظارت كند. كارين ژان 
پى ير، سخنگوى كاخ ســفيد گفت: آمريكا در حال هماهنگى با 
شركاى منطقه اى و بين المللى و ذينفعان غيرنظامى سودانى براى 
كمك به ايجاد كميته اى براى نظارت بر نتيجه گيرى مذاكرات و 
اجراى آتش بس دائمى و اقدامات بشردوستانه در سودان است.ژان 
پى ير در يك كنفرانس مطبوعاتى تاكيد كرد كه تيم ارشد امنيت 
ملى جو بايدن رئيس جمهور آمريكا مستقيماً با ارتش سودان و 
نيروهاى واكنش ســريع در تماس بوده است. وى افزود: آمريكا 
از طرفيــن مى خواهد كه فوراً بدون پيش شــرط به خصومت ها 
پايان دهند و به آخرين آتش بس كاملاً پايبند باشند. ما در حال 
رايزنى با مردم و ســاير شركا هســتيم و به كار در جهت هدف 
مشترك بازگشــت به دولت غيرنظامى در سودان ادامه خواهيم 
داد. خشونت هاى مداوم امنيت همه غيرنظاميان را تهديد مى كند، 
پيشرفت هاى انجام شده تا به امروز در مذاكرات براى احياى گذار 
دموكراتيك سودان را به خطر مى اندازد و آرزوهاى مردم سودان 
را تضعيف مى كند. آتش بسى كه در نيمه شب سه شنبه به اجرا 

دبيركل اتحاديه عرب ضمن ابراز ترديد نسبت به جدى بودن تصميم رئيس پارلمان لبنان در كانديدا كردن "سليمان فرنجيه"، ابراز اميدوارى 
كرد كه توافق عربســتان و ايران موجب گشايشــى در شرايط لبنان شود. به گزارش ايسنا، به نقل از سايت النشره، احمد ابوالغيط، دبيركل 
اتحاديه عرب در گفتگو با شــبكه ماهواره اى الجديد درباره اتفاقات جارى در سودان گفت: دو قدرت نظامى در سودان وجود دارند كه يكى 
ديگرى را از بين مى برد، شرايط بسيار پيچيده است و كشورهاى همسايه براى سازش مداخله مى كنند. ابوالغيط اظهار كرد: ما مداخله هاى 
خارجى را در سودان رصد نكرديم و آنچه مانع تحركات ما براى سازش مى شود، ادامه يافتن درگيرى ها و بسته شدن مرزها است. دبيركل 
اتحاديه عرب در ادامه گفت: بازگشت سوريه به اتحاديه عرب و نيز حضور آن در اجلاس سران كشورهاى عربى هنوز قطعى نشده و بشار اسد، رئيس جمهور سوريه در نبرد پيروز شد. 
او در ادامه درباره شرايط لبنان افزود: فكر نمى كنم نبيه برى، رئيس پارلمان لبنان تصميم جدى براى كانديدا كردن سليمان فرنجيه، رئيس جريان المرده (براى رياست جمهورى 

لبنان) داشته باشد و اميدوارم فضاى حال حاضر كشورهاى عربى و توافق عربستان و ايران و همگرايى عربستان و سوريه موجب گشايشى در شرايط لبنان شود. 

نامزد اپوزيسيون تركيه در انتخابات رياست جمهورى گفت در صورتى كه در انتخابات ماه مه پيروز شود، پناهندگان سورى را ظرف دو سال به 
كشورشان باز مى گرداند. به گزارش ايسنا، به نوشته روزنامه عربى21، كمال قليچداراوغلو، نامزد اپوزيسيون تركيه در انتخابات رياست جمهورى 
و رقيب اصلى رجب طيب اردوغان در اين انتخابات در ســخنرانى كه در اســتان "اسكى شهير" داشت، گفت: سه ميليون سورى در كشور ما چه 
مى كنند؟ فرزندان ما كار پيدا نمى كنند! تلاش خواهيم كرد آنها را ظرف دو سال به كشورشان بازگردانم و تركيه با بودجه اتحاديه اروپا براى آنها 
جاده و مدرســه احداث خواهد كرد. قليچداراوغلو در ادامه خطاب به طرفداران حزب حاكم عدالت و توســعه و حزب جنبش ملى گرا گفت: چرا 

از مرزهاى ما حمايت نمى شود؟ سران اپوزيسيون تركيه ماه مارس با توافق درباره كانديداتورى رهبر حزب اصلى سكولار براى رقابت با رجب طيب اردوغان در انتخابات، به چندين ماه 
جنجال شديد پايان دادند. هدف از اين توافق جلوگيرى از چند صدايى اپوزيسيون بود و بر اساس آن كمال قليچداراوغلو، رهبر حزب مردم جمهورى خواه كانديدا شد به اميد اينكه دوره 

رهبرى اردوغان كه از دو دهه قبل ادامه دارد، پايان يابد. 

ابوالغيط:

 اميدوارم توافق عربستان و ايران موجب گشايش در وضعيت لبنان شود
قليچداراوغلو:

 آوارگان سورى را ظرف 2 سال به كشورشان بازمى گردانيم
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 آيا تابه حال به وجه اشتراك چهره ى خود با تخم مرغ، يا وجه شباهت 
آفتاب پرســت با آناناس فكر كرده ايد؟ جهان هســتى جاى باشــكوه و 
بى نهايت پيچيده اى اســت كــه در آن مى توان بيــن عناصر به ظاهر 
نامربوط، رابطه اى پيدا كرد. تكرار بى شــمار الگوهاى مشابه در طبيعت 
به شكل گيرى سناريوهاى مبهوت كننده اى انجاميده است كه به كمك 
رياضى به راحتى قابل توضيح هستند.  به قول آرتور بنجامين، رياضيدان 
معروف آمريكايى، افراد اغلب به ســه دليل رياضى ياد مى گيرند: براى 
انجام محاســبات، براى به كار بــردن آن در حوزه هاى مختلف و براى 
الهام گرفتن از آن. اعداد فيبوناچى به وفور در طبيعت يافت مى شــوند. 
رياضى علم الگوها اســت و مى توان آن را براى تفكر منطقى، انتقادى و 
خلاقانه نيز ياد گرفت؛ اما متأسفانه وقتى دانش آموزان مى پرسند هدف 
از آموختن رياضى چيســت، اغلب با جواب «چون در امتحان مى آيد»  
روبه رو مى شــوند.اما چرا نخواهيم رياضــى را فقط به خاطر اينكه زيبا، 
سرگرم كننده يا هيجان انگيز است، ياد بگيريم؟ يك مدل رياضى كه هر 
سه ى اين ويژگى ها را دارد، دنباله ى اعداد فيبوناچى (bonacci�) است؛ 
اما چرا اين دنباله اين قدر معروف اســت؟ از ديد محاسباتى، درك اين 
دنباله بســيار آسان اســت: 1 به اضافه ى 1 مى شود 2؛ 2 به اضافه ى 1 
مى شــود 3؛ 3 به اضافه ى 2 مى شود 5 و الى آخر. از ديد كاربردى هم 
اعداد فيبوناچى به وفور در طبيعت يافت مى شــوند. تعداد گلبرگ هاى 
گل، شــكل تخم مرغ و آنانــاس، پيچش دم آفتاب پرســت يا چينش 
مارپيچى تخم هاى گل آفتابگردان از دنباله ى فيبوناچى پيروى مى كنند. 
اما دنباله ى اعداد فيبوناچى دقيقا چيســت و داستان آن از كجا شروع 
شــد؟ با اين مقالــه همراه باشــيد. دنباله ى اعــداد فيبوناچى يكى از 
معروف ترين دنباله هاى رياضى اســت كه احتمالا نام  آن را به دفعات در 
جاهاى مختلف، از جمله فيلم و سريال، كتاب و موسيقى و حتى دنياى 
اقتصاد، شنيده باشيد. هر عدد در اين دنباله از مجموع دو عدد قبلى آن 

به دست مى آيد؛ يعنى: 0, 1, 1, 2, 3, 5, 8, 13, 21, 34٬ …
معادله ى رياضى مربوط به اين دنباله به اين صورت است: طبيعت» نيز 
مى گوينــد. اين دنباله را مى توان تقريبا در ابعاد هر چيزى كه در جهان 
اســت، از هرم بزرگ جيزه در مصر گرفته تــا صدف ها، صورت و اندام 
انسان و حتى كهكشان ها مشــاهده كرد؛ و به احتمال زياد، هر چيزى 
كه تاكنون درباره ى اين دنباله مى دانســتيد، اشــتباه است. اما داستان 
واقعى پيدايش اين دنباله ى مشهور چيست؟ منابع بسيارى ادعا مى كنند 
دنباله ى اعداد فيبوناچى اولين بار توســط لئوناردو فيبوناچى «اختراع» 
شــد. اين رياضيدان ايتاليايى كه در سال 1170 ميلادى در شهر پيزا 
متولد شــد، ابتدا با نام  لئوناردو دا پيزا شــناخته مى شد. تازه در قرن 
نوزدهم ميلادى بود كه تاريخدانان براى او اســم مســتعار فيبوناچى 
(به معنى «پســر طايفه ى بوناچى») را انتخــاب كردند تا با فرد معروف 
ديگرى به نام لئوناردو دا پيزا اشتباه گرفته نشود. دنباله ى فيبوناچى در 
زمينه هاى بســيارى كاربرد دارد. علم اقتصاد، به خصوص فاركس و بازار 
ســهام و همچنين فيزيك نور به دفعات از اين دنباله استفاده مى كنند. 
اين سيستم به وفور در طبيعت، از جمله شاخه هاى درختان، مولكول هاى 
دى ان اى و حتى كهكشــان ها ديده مى شــود. نسبت طلايى و دنباله ى 
فيبوناچى در موسيقى نيز كاربرد دارد و حتى روش آهنگسازى خاصى 
به نام سيســتم شيلينگر به استفاده از اين دنباله اختصاص يافته است. 
از اين دنباله در معمارى نيز استفاده مى شود. معروف ترين مثال نسبت 
طلايى در معمارى هرم بزرگ جيزه در مصر است؛ محيط هرم تقسيم 
بر دو برابر ارتفاع عمودى آن نســبت طلايى به دست مى دهد (0٫618 
برابر پهن تر از ارتفــاع آن). تعداد گلبرگ هاى گل ها همواره از دنباله ى 
فيبوناچى پيروى مى كند. از نمونه هاى معروف مى توان به گل سوسن با 
ســه گلبرگ، گل آلاله با پنج گلبرگ، كاسنى با 21، گل ديزى با 34 و 

همين طور گل هايى با 55 يا 89 گلبرگ اشاره كرد.

فيبوناچى چيست؟

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

دريا گِله دارد از ما ... 

آئودى اى-ترون اسپايدر؛ «عنكبوت» لوكس
آئودى آر8 جى.تى را بايد يك اتومبيل فوق العاده دانست كه در ميان اتومبيل هاى مشابه و سوپركارها هم بى رقيب است و مطمئنا 
اين تنها طراحى و قدرت حركتى آن نيست كه مى تواند بازديدكنندگان از نمايشگاه و خريداران را تحت تأثير قرار بدهد. آئودى اى-
ترون اسپيدر حدود 1450 كيلوگرم وزن دارد و موتور الكتريكى آن به تنهايى مى تواند سرعت 60 كيلومتر بر ساعت را براى مسافتى 
حداكثر 50 كيلومترى تأمين كند. به اعتقاد مهندسان اين شركت اين سرعت و توان براى تردد در مناطق شهرى و كنار آمدن با 
ترافيك آن كافى است در غير اين صورت يك موتور دو توربويى پر قدرت در دسترس خواهد بود كه مى تواند به اتومبيل شتاب 
و سرعت فوق العاده اى بدهد. متخصصان اين شركت مى گويند به استثناى موتور سنگين 9,1 كيلووات ساعتى اين اتومبيل كه در 
جلوى آن تعبيه  شده، اين شركت تلاش كرده است وزن را در تمام نقاط اتومبيل حتى شاسى آن كمتر و آنرا به شكل متعادلى 

در تمامى نقاط توزيع كند. نمايشگاه خودرو پاريس نشان مى دهد آئودى هنوز دارد به توليد خانواده اى-ترون ادامه مى د هد.

رد پيشنهاد چلسى و رئال از سوى ستاره پرتغالى
رافائل ليائو پيشــنهادات چلســى و رئال مادريد را رد كرد. به گزارش ايسنا و به نقل از گاتزتا دلو اسپورت، رافائل ليائو، ستاره ميلان، 
پيشــنهادات چلســى و رئال مادريد را رد كرده و مى خواهد با روســونرى ادامه دهد. قرارداد ستاره پرتغالى  در ژوئن 2024 به پايان 
مى رسد و مذاكراتش با روسونرى ادامه دارد. گزارش ها حاكى از آن است كه چلسى و رئال مادريد با خورخه مندس، يكى از نمايندگان 
او مذاكره كرده اند اما طبق گزارش گاتزتا، ستاره پرتغالى هر دو پيشنهاد را رد كرده است چون مى خواهد با روسونرى ادامه دهد. ميلان 
قصد دارد دستمزد او را به 7 ميليون يورو در هر فصل افزايش دهد. با اين حال، هنوز هيچ توافقى بر سر مبلغ قرارداد او وجود ندارد.  
هفته گذشته آبولا گزارش داد كه نمايندگان چلسى با اين بازيكن مذاكرات خوبى داشتند اما طبق گزارش گاتزتا، ليائو نمى خواهد به 
استمفوردبريج برود و دوست دارد با ميلان به توافق برسد. مدافع عنوان قهرمانى سرى آ ايتاليا اكنون در نيمه نهايى به مصاف رقيب 
سرسخت خود يعنى اينترميلان خواهد رفت، در حالى كه رئال مادريد در ديگر بازى نيمه نهايى با منچسترسيتى روبه رو خواهد شد. 
روسونرى توانست ناپولى را در مجموع دو ديدار رفت و برگشت شكست دهد تا براى نخستين بار از فصل 2007-2006 به نيمه نهايى 

برسد. آن زمان كارلو آنچلوتى روى نيمكت ميلان مى نشست و توانست با روسونرى قهرمان ليگ قهرمانان اروپا شود.
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پیشنھاد

چھره روز

 كتاب انسان خداگونه
انســان خداگونه – تاريخ مختصر آينده – با عنوان 
 Homo Deus: A Brief History of انگليســى 
Tomorrow كتابى در ادامه كتاب انسان خردمند اثر 

يووال نوح هرارى است. انسان خردمند نشان داد كه 
از كجا آمده ايم و انسان خداگونه نشان مى دهد كه به 
كجا مى رويم. اين اثر يووال نوح هرارى نيز، درست 
مانند انسان خردمند، با استقبال بسيار زيادى روبه رو 
شد و همواره در ليست پرفروش ترين كتاب ها قرار 
گرفته است. در ايران هم چند روز پس از چاپ اول 
در تيرماه 97 (با شــمارگان 2200 نســخه) چاپ 
دوم آن منتشــر شــد. دكتر يووال نــوح هرارى از 
دانشگاه آكسفورد دكتراى تاريخ دارد و در دانشگاه 
بيت المقدس تاريخ جهان تدريس مى كند. بيش از 65000 نفر در دوره اينترنتى تدريس تاريخ 
مختصر بشر او ثبت نام كرده اند. كتاب انسان خردمند او كه در سال 2015 انتشار يافت به يك 
پديده بين المللى تبديل شد و آن را به 40 زبان ترجمه كرده اند. انسان خداگونه تاريخ مختصر 
آينده است، اما نه آينده اى دور. آينده اى كه يووال نوح هرارى در اين كتاب در مورد آن صحبت 
مى كند 50 سال بعد و يا حداكثر 200 سال بعد است. چه بسا هرارى در مورد همين 200 سال 
هم به شــكل قطعى نظر نمى دهد و فقط احتمالات را بررسى مى كند. جريان هايى را بررسى 
مى كند كه ممكن اســت در آينده رخ دهند. به طور كلى مى توان گفت هيچ كدام از مســائل 
مطرح شده در كتاب انسان خداگونه قطعى نيست مگر اين مورد كه آينده بسيار متفاوت تر از 

آن چيزى خواهد بود كه هر كدام از ما ممكن است تصور كنيم.

"على بابا بختيارى"
"على بابا بختيارى" استاد پرآوزاره شيشه گرى ايرانى 
متولد سال 1329 در شهر تويسركان است و كارش را 
از هشت سالگى در كارگاه استاد "غلامحسين همدانى" 
با ساخت شيشه چراغ نفتى يا لوله هاى لامپ آغاز كرد 
و  بعدها با كپى بردارى از ظروف ســفالى، كار ساخت 
نمونه بلورى را نزد اســتاد "اصغــر قلندر" فرا گرفت و 
آموزش هاى او را با شكل و شمايل ديگرى دنبال كرد 
و در نهايت در 15 سالگى تبديل به استادكارى ماهرى 
شد. اما استادكار شدن براى او پايان كارنبود و بخش 
ديگرى از آرزوهايش را با ساخت كاشى هاى تراش دار 
يا توليد كاشى هاى سراميكى و حباب هاى رنگى دنبال 
كرد. پديده هايى كه توليد برخى از آنها ايده شخصى 
او بود؛ نوآورى هايى كه سرانجام سبب شد تا نام و آوازه 
اين استاد شيشه گر ايرانى حتى به آن سوى مرزها برسد و هر از گاهى گردشگران خارجى نيز به 
بهانه تماشــاى آخرين فعاليت هاى هنرى او سرى به نمايشگاهى كه دركنار كارگاه اش داير كرده 
بزنند. استاد على بابا بختيارى در گفت و گو با خبرنگار جى پلاس؛ درباره هنرش مى گويد: در سال 
هاى اخير تعداد زيادى از كارهايم به خارج صادر شده و در نمايشگاه هايى كه به اين منظور تشكيل 
شده نيز شركت داشتند. از اين طريق هرساله تعداد زيادى از گردشگران خارجى با حضور در كارگاه 
و نمايشگاه اين آثار با هنر شيشه گرى دستى ايران آشنا مى شوند. به اعتقاد اين هنرمند، شيشه 
گرى يك هنر است نه صنعت؛ هنرى كه متاسفانه در ايران به صورت دانشگاهى آموزش داده نمى 
شــود؛ در حالى كه در بسيارى از كشورها اين هنر شاخه اى از رشته هاى هنرى قابل تحصيل در 
دانشگاه هاســت. به همين دليل غربى ها پيشرفت قابل ملاحظه اى در اين هنر داشته اند. او هنر 
شيشه گرى ايران را مرهون دستان پرتلاش هفت يا هشت استادكارى مى داند كه با وجود مشكلات 

بسيار، همچنان سرسختانه پايدارى مى كنند.

فرھنگ

 (Sandblast) «ساب پاشى اغلب با عنوان «سندبلاست
شناخته مى شــود. اگرچه سندبلاســت، فقط يكى 
از روش هاى ساب پاشى اســت كه براى تميزكارى، 
پرداخت و تغيير شــكل سطوح سخت مورد استفاده 
قرار مى گيرد. به دستگاه مورد استفاده در اين فرآيند، 
«سندبلاســتر» (Sandblaster) مى گويند. سندبلاست 
چگونه اختراع شــد؟فرآيند سندبلاست، توسط يك 
 Benjamin) «فرد نظامى به نام «بنجامين چو تيلگمان
Chew Tilghman) اختراع شد. در حدود سال 1870 

ميلادى (1249 شمســى)، تيلگمان در يك منطقه 
بيابانى در حال خدمت بود كه با اثر برخورد ماسه هاى بادى به سطح شيشه مواجه شد. او مشاهده 
كرد كه برخورد شــديد ذرات ماســه، سطح شيشه را كدر مى كند. تيلگامان با الهام از اين پديده، 
اولين دستگاه سندبلاستر را اختراع كرد. ماسه سيليكا. ماسه سيليكا يا ماسه سيليسى، قديمى ترين 
و متداول ترين ســاينده مورد استفاده در سندبلاست اســت. در واقع نام سندبلاست نيز به دليل 
استفاده از اين ماسه هاى براى اين فرآيند در نظر گرفته شده است. ماسه سيليكا يا سيليس معمولا 
براى ساب پاشى در محل هايى كه امكان بازيابى مواد وجود ندارد استفاده مى شود. ماسه، سختى 
نسبتا بالايى دارد. اين ويژگى، دليل اصلى توليد گرد و خاك زياد در حين فرآيند سندبلاست است. 
تنفس ذرات آزاد سيليس توسط كاركنان، احتمال بيمارى هاى تنفسى در آن ها را افزايش مى دهد.

سندبلاست چيست؟
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